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گروه سیاسی- رحمان زین الدین: سید 
ابراهیم رئیسی شامگاه چهارشنبه گذشته برای 
ســفری آفریقایی ایران را ترک می کند و برای 
پیگیری سفر خردادماه حسین امیرعبداللهیان 
وزیــر امورخارجــه و علــی اکبراحمدیــان 
دبیرشــورای عالــی امنیت ملی بــه آفریقای 

جنوبی می رود.
از چند روز قبل از ســفر، رسانه های دولتی 
و یا همســو اقدام هماهنگــی در تبلیغات بر 
روی ســفر وی را آغــاز می کنند تــا اینگونه 
بگویند که ســفری مهم که می تواند در آینده 
تاثیرگذار باشــد و درهای اقتصادی کشــور را 
بگشــاید، انجام خواهد شــد. علی رغم اینکه 
خود دولتی ها نیز خبر نداشتند که آیا این سفر 
دستاورد مهمی دارد یا خیر، به دلیل اینکه هند 
مخالف پیوستن ایران به بریکس بود، ولی صبح 
پنجشنبه دبیرکل این پیمان اعلام می کند که 
ایران و به همراه چند کشور دیگر عضو قطعی 

و رسمی بریکس شدند.
اما در این موضوع ابهامات بســیاری وجود 
دارد. اینکه برای دولت چه دســتاوردی دارد و 
ایران از پیوستن به پیمان های منطقه ای چه 

می خواهد، را بررسی می کنیم.
در ابتدای دولت رییسی پس از چندین سال 
تــلاش ایران در دولت های اول و دوم روحانی، 
درنهایــت ایران به عضویت پیمان شــانگهای 
درآمد، ســوال اینجاســت چــرا اینقدر طول 
کشــید؟ و چرا پس از پیوســتن ایران به این 
پیمان ها، آمریکا بزرگترین دشــمن جمهوری 

اسلامی، از آن استقبال می کند؟ 
خوب می دانیم که هــر کدام از پیمان های 
منطقــه ای و جهانی اساســنامه و مرامنامه 
ای دارنــد که باید اعضا به آن متعهد شــوند. 
مهمترین موضوعی که باعث شــد پیوستن به 
پیمان شانگهای به طول انجامد تحقق شروط 
این پیمان برای ایران بود. طبق یکی از بندهای 
اساســنامه این ســازمان، هیچ یک از اعضای 
این سازمان نباید تحت تحریم شورای امنیت 
سازمان ملل باشــند. بر همین اساس اعضای 
این ســازمان نباید کاری کنند که پرونده آنها 
به شورای امنیت سازمان ملل برود و در خطر 
تحریم قرار گیرند. با اینکه چین و روسیه عضو 
دائم شورای امنیت هســتند و دارای حق وتو 
می باشنداما این دلیل بر ریسک های خطر پذیر 
نمی شــود. براین اســاس ایران بایــد پس از 
عضویت در این سازمان قواعد بین المللی خود 
را چارچوب مند  ســازد و ریسک پذیری را در 

موضوعات مختلف از بین ببرد.
در ســایت ســازمان  را  نکتــه  دومیــن 
همکاری های شــانگهای می تــوان یافت، که 
این ســازمان بیش از ۱۰ توافق نامه با سازمان 
ملــل دارد که خــود را متعهــد می داند که با 
جرائم بین المللی از جمله کمک به تروریســم 
بین المللی اعم از کمک مالی یا پولی مقابله کند 
و به تعهدات ضد پولشویی که منجر به کمک به 
جرائم بین المللی مثل تروریسم یا مواد مخدر 

می شود، پایبند باشد.
این مــوارد یعنی اینکه ایران باید پول ملی 
خود را قوی کــرده و این مهم تنها زمانی رخ 
می دهد که دلار از نوســان در امان باشــد و 

همه می دانیم که چه زمانی این اتفاق خواهد 
افتاد. بله، تنها با رفع تحریم ها و بازگشــت به 
برجام و مذاکره مســتقیم با آمریکا. این یعنی 
پایان بخشــی از سیاست های ایران که غرب با 
آن مخالف اســت. غیر از این مشت بر سندان 
کوبیدن است. پس طبیعی است که کشورهای 
عضو ۱+5 از پیوســتن ایران بــه پیمان های 
منطقه ای اســتقبال کننــد و مخالفتی با آن 
نداشته باشــند. حتی اصلاح طلبان نیز از آن 
اســتقبال می کنند و اینکه دبیر شورای اطلاع 
رســانی دولت توییت می زند کــه »مخالفان 
دولت نگران نباشند«، تنها برد تبلیغاتی برای 
همفکران و آن پایــگاه رای 2۰ میلیونی خود 
دارد وگرنه در اردوگاه اصلاح طلبان هیچ کس 
مخالف پیوســتن ایران به این گونه پیمان ها 
نیســت و برعکس از آن اســتقبال می شود و 

کسی هم نگران نخواهد شد.
درباره بریکس هم به همین شــکل است. 
هند به دلیل روابط گسترده سیاسی و اقتصادی 
که با آمریکا دارد کشــوری اســت که مخالف 
پیوســتن ایران به بریکس بود، حالا ایران چه 
تعهداتی به هند داده و حاضر شده چه شرایطی 
را بپذیرد باید منتظر ماند و دید. اما چرا ایران 
خواستارحضور فعال در این پیمان است. هند 
و آفریقای جنوبی کشــورهایی هســتند که 
اقتصادی به شــدت وابســته به آمریکا دارند، 
البته چین نیز اقتصادش بطورکامل وابسته به 
شرکت های آمریکایی اســت و اینکه ما تصور 
کنیم که این کشور با دنیای پیرامون ما تفاوت 
دارد، و با ایران هم پیمان اســت، ســخت در 

اشتباه هستیم.
 بزرگترین شــرکت های آمریکایی در چین 
سرمایه گذاری دارند و حتی برای اینکه چین 
بتواند گوی ســبقت را از دیگر کشورها برای 
حضــور در بازار آمریکا بربایــد همواره قدرت 
پول ملی خود را پاییــن نگه می دارد تا بتواند 
محصولات خود را به آمریکا و اروپا صادر کند و 
حتی در زمان ترامپ بر سر میزان بسیار کمی از 
افزایش مالیات برمحصولات فلزی خود دعوا و 
چانه زنی کرد ودرنهایت تســلیم شد. حتی در 
موضوع تایوان، چین درباره سفر نانسی پلوسی 
به این سرزمین اخطار نظامی داده بود اما بعد از 
سفر وی تنها به چند پرواز هواپیماهای خود بر 
فراز تایوان و شکستن دیوار صوتی بسنده کرد. 
اینکه دولت رییســی از ایــن بابت که وارد 
پیمانی شــده که فکر تولیــد ارز متفاوتی از 
دلار دارد، بــرای دولت جای خوشــحال دارد، 
اما کارشناســان پولی بانکی - جهانی در این 
زمینه چه فکر می کنند؟ الجزیره درگزارشــی 
می نویســد: دلار از پایان جنگ جهانی دوم ارز 
ذخیره اصلی جهان بوده و تخمین زده می شود 
که در بیــش از ۸۰ درصد تجارت بین المللی 
مورد استفاده باشــد. درخواست ها برای پایان 
دادن به ســلطه دلار موضوع تــازه ای و صرفا 
مختص اعضای بریکس نیســت. با این وجود، 
کارشناسان معتقدند تغییرات ژئوپولیتیک اخیر 
و تنش های فزاینده بین غرب و روسیه و چین 

به این موضوع دامن زده است.
 تحریم های غرب به دلیل تهاجم روســیه 
بــه اوکرایــن در اوایل ســال 2۰22 میلادی 

باعث مسدود شــدن تقریبا نیمی از ذخایر ارز 
خارجی روسیه شــد. هم چنین، این تحریم ها 
باعث حذف بانک های بزرگ روسیه از سوئیفت 
)شبکه پیام رسانی برای تسهیل پرداخت های 

بین المللی بانک ها( شدند.
با در نظر گرفتن گزینه های ارزی احتمالی 
برخی کارشناســان تردید دارند که بســیاری 
بخواهند به اســتاندارد طلا بازگردند و ارز های 
دیجیتال نیز گزینه  ای بعید و حتی خطرناک 
هستند. این دســته از کارشناسان می گویند: 
از کدام ارز دیجیتال اســتفاده می کنید؟ کدام 
ارز باثبات. هیچ کــدام از آن ارز ها در تجارت 
بین المللی مفید نبوده اند. در مورد ایجاد واحد 
پولی بریکس جداگانه، کارشناسان تردید دارند 
و می گویند: ایجاد ارز بریکس به مجموعه ای از 
نهاد ها نیاز دارد. ایجاد نهاد، مستلزم مجموعه ای 
مشــترک از استاندارد ها و ارزش های زیربنایی 
اســت. دســتیابی به این اهداف بسیار دشوار 

است، اگرچه غیرممکن نیست.
کریس ویفر یک تحلیلگر سرمایه گذاری در 
شرکت مشاوره استراتژیک »ماکرو ادوایزری« 
که بر روی روسیه و اوراسیا متمرکز است ایده 
ارز بریکس را »غیرقابل تحقق« می داند. ویفر 
می گوید: حتی مردم در کشــور های مختلف 
می داننــد که این اتفــاق رخ نمی دهد یا برای 

مدت بسیار طولانی رخ نخواهد داد.
برای  ایده بریکس  کارشناســان معتقدند، 
ایجــاد جایگزینی بــرای دلار کاملا خیالی و 
غیر واقعی به نظر می رسد. درحالیکه صحبت 
در مورد ارز احتمالــی توجه را به گزینه هایی 
برای جایگزینی دلار معطوف کرده است. آنیل 
سوکلال، ســفیر آفریقای جنوبی در بریکس 
می گوید، هدفِ کم تر، ارائه جایگزین برای دلار 
و بیش تر، ارائه انتخاب های متنوع  تر به جهان 

است.  ســوکلال می گوید: بریکس ضد غرب 
نیســت. ما در برابر دلار نیستیم. ما در رقابت 
نیستیم. با این وجود، آنچه با آن مخالف هستیم 
تداوم تســلط دلار در معامــلات مالی جهانی 
است. ویفر می گوید، صرفنظر از اصلاحاتی که 
بریکس قصــد اجرای آن را دارد، اگر به عنوان 
انتخابی بین شرق و غرب یا غرب و سایرین در 
نظر گرفته شــود این گروه فضای زیادی برای 
توسعه نخواهد داشت. از دید سوکلال و دیگر 
رهبران، بریکس منطق جایگزینی برای دلار به 
طور کلی شبیه تغییر ساختار حاکمیت جهانی 
اســت. او می گوید: ما دوست داریم در دنیای 
چند قطبــی زندگی کنیم. تجارت دیگر تحت 
سلطه کشور هایی نیست که در دهه های ۷۰، 

۸۰ و ۹۰ میلادی بر تجارت مسلط بودند. 
دوران آنان به پایان رســیده اســت. ما هم 
چنیــن می خواهیم شــاهد انتخاب های چند 
قطبــی و دنیای مالی چند قطبی باشــیم. ما 
نمی خواهیــم  به یک یا دو ارز بــه عنوان ارز 

انتخابی وابسته باشیم.
 ســوکلال به سیســتم پرداخت و تسویه 
پان - آفریقایی یک زیرســاخت فرامرزی برای 
تســهیل تراکنش های پرداخت مســتقیم در 
سراســر قاره آفریقا به عنــوان الگویی که باید 
دنبال شود، اشاره کرد. او می گوید، استفاده از 
این سیستم پان آفریقایی در مقایسه با استفاده 
از سوئیفت باعث صرفه جویی سالانه 5 میلیارد 
دلار در کارمزد تراکنش های تجاری می شود. با 
این وجود، تحلیلگران می گویند که دلار برای 
آینده ای قابل پیش بینی پادشــاه ارز ها باقی 
خواهــد ماند. به گفته ویفر »ما هنوز دهه ها از 
هر آن چه واقعا سلطه دلار را به چالش بکشد 

فاصله داریم«.
او می گویــد: حتــی اگر بریکــس یک ارز 

مشترک ایجاد کند ممکن است درنهایت مانند 
یورو عمل کند که به طور جدی ســلطه دلار 
را به چالش نکشــیده است. برای نفت و سایر 
کالا ها قیمت مرجع، دلار اســت و کشور هایی 
که از ارز های جایگزین اســتفاده می کنند نیز 
کماکان برای تعیین ارزش خرید و فروش خود 
از دلار اســتفاده می کنند«. توجه کنید هدف 
اســتفاده  از ارز بریکس در دهها ســال آینده 
به چالش کشــیدن دلار اســت و نه حذف آن 
از بازارهــای جهانی کــه در مطلب بالا بر این 

موضوع تاکید شده است.
کمــاکان اصلاح طلبان از عضویت ایران در 
دیگر پیمان های منطقه ای که منافع ایران را 
تامین کند استقبال می کنند که این کار نوعی 
پیروزی برای تفکرات آنها یعنی درهای باز در 

برابر تفکرات درهای بسته اصولگرایان است.
این موضوع هم که رییسی می گوید »ما کار 
سیاست خارجی را  زمینه ای برای رقابت های 
داخلی قرار نداده و نخواهیم داد و این مسائل را 
همراه با جنجال های سیاسی دنبال نمی کنیم، 
بلکه هدف آن اســت که کار واقعی در زندگی 
مردم اتفاق بیفتد و تمام ساز و کارهای اجرایی 
که اتفاق می افتد در راستای این است که بتواند 
منافع ملی را تامین و تضمین کند.« برای این 
است که برای کشور حداقل تا چندسال آینده 
دســتاورد مهمی نخواهد داشــت و نمی توان 

برروی آن حسابی باز کرد.
امید اســت کــه ایران بــا اجــرای مواد 
اساســنامه های پیمان هایی کــه در آن عضو 
می شــود به کشــوری تاثیرگذار در آن پیمان 
تبدیل شــود نه اینکه با مسکوت گذاشتن آن 
و فقط  یدک کشــیدن نام عضویت به عضوی 
غیرفعــال و بی اثر تبدیل شــود که این آفتی 

بزرگ در سیاست خارجی خواهد بود.

»مردمسالاری«عضویتایراندرپیمانهایجهانیرابررسیمیکند

پیدا و پنهان شانگهای و بریکس

محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا درباره انتخابــات پیش وری مجلس 
گفت: به طور کلی جریان اصولگرا در حال حاضر به چهار شــاخه تقسیم شده اند. 
یکی شــاخه جبهه پایداری و دولت اســت که با همدیگر یک مجموعه محسوب 
می شــوند، شاخه دوم جریان آقای قالیباف است، شاخه سوم جریان آقای حداد و 
بقیه اصولگرایان و شاخه چهارم هم افراد نزدیک به  آقای لاریجانی است. تا وقتی 
که نتیجه ثبت نام نهایی و تأیید صلاحیت ها معلوم نشود، آرایش سیاسی فعلا این 

است؛ ولی بعدا ممکن است به هم بخورد.
وی ادامــه داد: اگر اصلاح طلبان یا معتدلین در فضای انتخابات حضور پررنگ 
پیدا کنند و همچنین نظرسنجی ها نشان بدهد که میزان مشارکت در حال افزایش 
اســت، در آن صورت قطعا اصولگرایان به ســمت کوچک تر شــدن، از نظر تعداد 
تقســیم بندی ها، خواهند رفت و به سمت یک ائتلاف پیش می روند. به طوری که 
من بعید نمی دانم دست کم سه گروه از اصولگرایان کاملا به همدیگر نزدیک شوند. 
حتی نزدیک شــدن آقای قالیباف به جبهه پایداری، به معنی ائتلافی که هرکدام 
سهم خودشان را بخواهند، اصلا امر غیر ممکنی نیست. در انتخابات سال ۱3۹۸ هم 
همین اتفاق افتاد. مهاجری تصریح کرد: البته ممکن است در استان ها بسیاری از 
کاندیداهای آنها همپوشانی داشته باشند. یعنی ممکن است معتدلین و جریان آقای 
قالیباف روی یک فرد خاصی ائتلاف کنند یا نظر داشته باشند. به نظرم در  استان ها 
یک مقداری فضا با شهرهای بزرگ متفاوت است. در شهرهای بزرگ خط کشی ها 
پررنگ تر خواهد بود و اصولگرایان ســعی می کنند از الآن تا زمان انتخابات بیشتر 
وزن کشی کنند و هرکسی وزن خودش را در فضای انتخاباتی جامعه افزایش بدهد.

وی خاطر نشــان کرد: در حال حاضر جریان پایداری و جریان آقای قالیباف به 
شدت با همدیگر مخالف هستند؛ و طبیعی هم هست. الآن جبهه پایداری به دلیل 
نزدیکی با دولت می خواهد از قدرت و توان دولت استفاده کند که سهم خودش را 
در پارلمان آینده تقویت کند. اتفاقا جبهه پایداری به اعتبار اینکه دولت کاملا حزبی 
و متعلق به جبهه پایداری است، از این جهت خودش را به دولت نزدیک و به همین 
شکل با آقای قالیباف مخالفت می کند. اگر رسانه های دولت را هم نگاه کنید، علیه 
آقای قالیباف و مجلس معمولا به صورت شفاف عمل می کنند. مهاجری افزود: اما 
اگــر در دقیقه ۹۰ اصلاح طلبان و معتدلین در یک فضایی قرار بگیرند که احتمال 
برنده شدن آنها در انتخابات زیاد شود، و معنای آن برنده شدن حذف جبهه پایداری 
و جریان آقای قالیباف باشد، در آن صورت قطعا راز بقا اقتضا خواهد کرد که جبهه 

پایداری با آقای قالیباف به یک تفاهم برسد.
وی خاطر نشــان کرد: این حرف درست است. اما تمام تلاش جبهه پایداری و 
جبهه دولت این اســت که میزان مشارکت درانتخابات به شدت کاهش پیدا کند. 
در یک انتخابات حداقلی کاندیدای جبهه پایداری دســت برتر را خواهد داشــت. 
وقتی کسی در انتخابات شــرکت نکند، آنها مثلا با یک حداقل ۱۰، ۱2 میلیونی 
هم در سراسر کشور، در انتخابات می توانند سهم قابل قبولی از کرسی های پارلمان 
به دســت بیاورند. اما جبهه پایداری الآن را باید با جبهه پایداری چهار سال پیش 
متفاوت دید. جبهه پایداری الآن به معنای دولت اســت و چون در واقع آنها دارند 
از امتیاز شــخص آقای رئیسی استفاده می کنند، قاعدتا وزن شان هم در انتخابات 

افزایش پیدا خواهد کرد.
وی گفت: »دو صد گفته چو نیم کردار نیســت«. چه کاری کرده اند برای اینکه 
واقعا در عمل هم این اتفاق بیفتد؟! وقتی شــما مقوله ای به اســم پیش ثبت نام 
می گذارید که در واقع می خواهید فضای سیاسی کشور را رصد کنید و رد صلاحیت 
زود هنگام راه بیاندازید، اسم آن افزایش مشارکت و تلاش برای افزایش مشارکت 
می شود؟! واقعا چه کار کرده اند؟ کدام یک از دوستان اصولگرا مصاحبه کرده اند که 
در فضای بررسی و رد صلاحیت ها باید یک مقداری عاقلانه تر رفتار کرد؟ کدام یک 
از آنها حاضر شــده اند راجع به این موضوعات حرف بزنند؟ اینکه صرفا بگویید ما 

علاقه مند به مشــارکت هستیم، باید ما به ازای عملی هم داشته باشد و در فضای 
واقعی سیاست هم اتفاقاتی بیفتد.

مهاجری مدعی شد: من معتقدم شخص آقای رئیسی به شدت مخالف مشارکت 
مردم در انتخابات اســت. از ۱4۰2/۱/۱ تا امروز ایشــان یــک کلمه هم راجع به 
انتخابات حرف نزده؛ معنایش چیســت؟ به عنوان بالاترین مقام اجرایی کشور که 

باید مشارکت مردم در انتخابات افزایش پیدا کند.
وی تاکیــد کرد: مقام معظم رهبری روز ۱4۰2/۱/۱ در حرم امام رضا)ع( بحث 

انتخابات را مطرح کرد. ایشان از رهبری هم ملاحظات بیشتری دارد؟!
مهاجری اظهار داشت: اصلاح طلبان یکدست نیستند. یک بخشی از اصلاح طلبان 
تندرو کاملا موافق تحریم انتخابات هســتند، یک بخــش دیگری که کمی از آنها 
ملایم تر هســتند کلمه تحریم را به کار نمی برند ولی کلمه »عدم مشــارکت« را 
اســتفاده می کنند که ما در انتخابات مشارکت نخواهیم کرد. اما بعضی از گروه ها 
عمل گراتر هســتند؛ آنها منتظر رصد فضای سیاسی کشور هستند تا ببینند چه 
اتفاقی بر سر کاندیداهایشان خواهد آمد و دوم منتظر رصد فضای انتخاباتی جامعه 

هستند که آیا جامعه انتخاباتی خواهد شد؟ شور انتخاباتی به وجود خواهد آمد؟
وی تصریح کرد: طبیعتا اگر این بخش از اصلا ح طلبان به این نتیجه برسند که 
احتمال برنده شدن در انتخابات دارند، من فکر می کنم با نشاط هم وارد خواهند شد 
و در آن صورت است که آرایش سیاسی جریان مقابل خودشان را به هم خواهند زد.

مهاجری ادامه داد: اصلاح طلبان از ابتدا به کلیاتی عمل کرده اند و آن این است 
که چهره های خیلی شاخص خودشان را اصلا وارد صحنه نکرده اند. یعنی در واقع 
از یک ریســک بزرگ پرهیز کرده اند. حتی می توانستند ورود کنند و بعدا انصراف 
بدهند، ولی این کار را هم نکرده اند و نشان دهنده یک سیگنال به سیستم سیاسی 
کشــور بود که به هر حال سطح مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات سطح بالایی 
نیســت و از سطوح میانی و متوسط برای مشارکت در انتخابات استفاده کرده اند؛ 
مثل تیمی که فرض کنید با بازیکنان اصلی  وارد نمی شود و با بازیکنان ذخیره به 
میدان آمده اســت. این تدبیری است که خود اصلاح طلبان کرده اند و به خودشان 

مربوط است.

غلامعلــی حدادعــادل در نشســت ماهانــه جامعــه 
اسلامی مهندســین به تحلیلی از اغتشاشــات سال ۱4۰۱ 
پرداخت و با انتقاد از احزاب و تشــکل هایی که عکس العمل 
درخور و شایسته نداشــتند، به ویژگی های یک تشکیلات 
سازمان یافته اشــاره کرد و گفت: تشــکل های سیاسی ما 
پیر شــده اند و نتوانسته ایم جوانگرایی کنیم؛ با وجود اینکه 
منطق انقلاب روشن اســت و با این منطق می توان جوانان 
را جذب کرد، اما زیرســاخت های صحیح را ایجاد نکرده ایم. 

عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام در تحلیل فضای 
سیاسی کشور و موضوع روابط خارجی افزود: غرب به شدت 
از ظهور اســلام به عنوان یک قدرت سیاسی نگران است و با 
تمام قوا می خواهد اجازه ندهد که انقلاب اسلامی، این نمونه 

حاکمیت اسلام موفق شود. فشارهایی که از روز اول انقلاب 
به ملت ما آوردند بهای ایستادگی ما در برابر زورگویی های 
غرب و آمریکا اســت. رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
در بخش پایانی سخنان خود اظهار داشت که ما در انتخابات 

اسفندماه هم به دنبال افزایش مشارکت و هم به دنبال تشکیل 
مجلس انقلابی و کارآمد هستیم.

وی تصریح کرد: تلاش می کنیم نیروهای مؤمن و متعهد 
و متخصص و عاقل و خردمند را به مجلس بفرستیم.

حدادعادل ضمن اظهار امیدواری نسبت به احتمال رفع 
اختلاف شــورای وحدت و شــورای ائتلاف، افزود: این یک 
وظیفه شــرعی است که کاری کنیم بین نیروهای متدین و 

انقلابی اختلاف نباشد.

مهاجری:

دریکانتخاباتحداقلیجبههپایداریدستبرتردارد

حدادعادل:

تشکلهایسیاسیماپیرشدهاندونتوانستهایمجوانگراییکنیم

هیاتیازنمایندگانمجلس
باوزیرخارجهطالباندیدارکردند

حافظ ضیاء احمد، معاون ســخنگوی وزارت خارجه هیات حاکمه سرپرستی 
افغانســتان با اشــاره به دیدار هیات هفت نفری مجلس با امیرخان متقی اظهار 
داشــت: در این نشست درباره امنیت، مبارزه با مواد مخدر، جلوگیری از قاچاق، 
حفاظــت از مرزها و تجارت گفت وگوهای مفصلی انجام شــد. وی تصریح کرد: 
وزیر امور خارجه هیات حاکمه سرپرستی افغانستان نیز گفت با بازگشت امارت 
اسلامی افغانستان، امنیت سراسری در کشور تأمین شده و نیروهای امنیتی افغان 
توانسته اند فتنه گران داعشــی را از بین ببرند که این امنیت سراسری نه تنها به 
نفع افغانســتان بلکه به نفع کشــورهای منطقه و جهان نیز است. به گفته وی، 
امیرخان متقی همچنین افزود که هیات حاکمه سرپرستی افغانستان گام هایی 
مؤثر در راســتای مبارزه با مواد مخدر برداشته اســت. معاون سخنگوی وزارت 
خارجه طالبان اظهار داشــت: در این جلســه سرپرســت وزارت خارجه هیات 
حاکمه سرپرســتی افغانستان گفت که تعداد معتادان در دور گذشته به هزارها 
تن می رسید، اما در جریان 2۰ سال اشغال این تعداد به میلیون ها تن رسید که 
امارت اســلامی درمان آنها را آغاز کرده و طــی ماه های اخیر ده ها هزار معتاد را 
معالجه کرده اســت و این امر همچنان جریان دارد. ضیاء احمد همچنین بیان 
کرد که در این ملاقات سرپرســت وزارت امور خارجه هیات حاکمه سرپرستی 
افغانســتان اظهار داشــت  که تجارت و ترانزیت با کشورهای همسایه و منطقه 
جریان دارد  و افغانستان در حال تبدیل شدن به مرکز اتصال میان کشورها است. 
امیرخان متقی تأکید کرد که افغانســتان بازاری خوب برای صنایع ایران است،  
لازم است که افغانستان و ایران در بخش تجارت و ترانزیت تسهیلات بیشتر ایجاد 
و از این فرصت اســتفاده بهینه کنند. حافظ ضیاء احمد همچنین گفت: اعضای 
نمایندگان مجلس ایران در این نشست گفتند که دوطرف باید در مورد جلوگیری 
از قاچاق، مدیریت مشــکلات مرزها و جلوگیری از رفت وآمد اشخاص غیر مجاز، 
به طور مداوم و مشترک کار کنند و راه حل آن را دریابند. نمایندگان مجلس ایران 
همچنین گفتند که ایران آماده است تجارب خویش را در موارد مختلف با هیات 

حاکمه سرپرستی افغانستان به اشتراک بگذارد.

آخرینوضعیترسیدگیبهطرحساماندهیتجمعات
احمد علیرضابیگی عضو کمیســیون امورداخلی کشور و شوراها درخصوص 
آخرین وضعیت رســیدگی به طرح ســاماندهی تجمعات در این کمیســیون و 
لایحــه ای که دولت اعلام کرده بــود در این زمینه ارائه خواهد داد، گفت: دولت 
شاید از 4-5 ماه قبل که جمع بندی نتیجه فعالیت کارگروه درحال نهایی شدن 
بود اعلام کرد که دارد یک لایحه ای را آماده می کند. ما نتیجه کارگروه را در چند 
دانشگاه هم عرضه کردیم و یک مباحثه ای در مورد آن صورت گرفت و همچنین 
تطبیقی هم با قوانین مشــابه در کشورهای دیگر صورت گرفت و در نهایت این 

طرح به صحن کمیسیون آمد.
وی ادامه داد: در همین مابین به صورت غیررسمی لایحه ای که دولت در مورد 
تدوین و نهایی شــدن آن صحبت می کرد را دریافت کردیم و جا دارد که تاکید 
کنم هنوز لایحه مورد ادعایی دولت به صورت رســمی به دست ما نرسیده است. 
نماینده مردم تبریز در مجلس ابراز داشت: خب در دو هفته  گذشته کار تطبیق 
این لایحه که به صورت غیررســمی دریافت کرده بودیم با نتیجه بررســی های 
کارگروه انجام شد، نمایندگان دولت که کارشناسان دولت از دفتر حقوقی بودند 
هم در جلسه کمیسیون حضور پیدا کردند و این تطبیق به صورت مختصر صورت 
پذیرفت. عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها تصریح کرد: عمده اختلافی 
که در این میان وجود داشــت، روی موضوع ضرورت مجوز برای برگزاری پاره ای 
از گردهمایی ها و تجمعات بود که دولت بر آن پافشــاری می کرد در حالیکه این 
امر در تعارض با اصل 2۷ قانون اساسی است. وی اضافه کرد: در جلسه ای که در 
این رابطه برگزار شد، نمایندگان دولت مطالب خود را اراده کردند، لایحه ای که 
دولت تهیه کرده در واقع با الگوگیری از آن چیزی است که در کمیسیون نهایی 

شده ولی اختلاف نظر بر سر مساله مجوزها یک اختلاف بارز و برجسته است.
علیرضابیگی عنوان کرد: در نهایت کمیســیون موضوع را مجدداً به کارگروه 
ارجاع داد و بنا شــد کارگروه طی یک ماه آینده نتیجه بررسی خود را به صحن 
کمیسیون ارائه دهد و بقیه رسیدگی به نتیجه بررسی های کارگروه ملاک ادامه 

رسیدگی به طرح تجمعات خواهد بود.

استعفاعارفدرمخالفتبااخراجاستاددانشگاهشریف
محمدرضــا عارف در این رابطه گفت: بارها از روند حاکم بر هیات های جذب 
در دانشگاه ها گلایه کرده ام. درخصوص تبعات عدم تمدید قرارداد اساتید نخبه ای 
همچون شریفی زارچی هشدار دادم، با اینگونه برخوردها باعث ریزش نیروهای 

نخبه می شویم.
 وی با بیان اینکه روند حاکم بر هیات های جذب دانشگاه ها عملا باعث خروج 
نخبگان از دانشگاه ها می شود، افزود: دخالت های مخرب نهادهایی که هیچ ربطی 
به مسایل درون دانشــگاه ندارند در مباحث درون دانشگاه، استقلال دانشگاه را 
مورد هدف قرار داده اســت. عارف ادامه داد: وضعیت موجود در نهادهای علمی 
کشــور که بواسطه دخالت های مستمر نهادهای بیرون از دانشگاه تبدیل به یک 
اداره معمولی شــده را به هیچ وجه زیبنده آموزش عالی کشــور نمی دانم، سال 
گذشــته نیز در نامه ای به رئیس جمهور محترم نســبت به تبعات برخوردهای 

امنیتی با اساتید و دانشجویان هشدار داده بودم.
گفتنی اســت شریفی زارچی در توئیتی درباره اخراج خود از دانشگاه نوشت: 
اســتناد مدیریت دانشگاه آن اســت که به رغم مکاتبه در خرداد و آذر ۱4۰۰ و 

شهریور ۱4۰۱، هیچ اقدامی برای تمدید قرارداد خود انجام نداده ام. 
وی با انتشار تاریخ ثبت درخواست های ترفیع و تبدیل وضعیت خود نوشت: 

بینید چطور حقیقت فدای سیاست می شود.
علی شــریفی زارچی، دانش آموخته کارشناسی و کارشناسی ارشد مهندسی 
کامپیوتر از دانشگاه صنعتی شــریف و دکتری بیوانفورماتیک از دانشگاه تهران 
است. او عضو هیئت علمی بیوانفورماتیک و هوش مصنوعی دانشکده مهندسی 

کامپیوتر دانشگاه صنعتی شریف است.
همچنین کانال تلگرامی انجمن علمی روانشناسی دانشگاه علامه طباطبایی 
از اخراج دکتر آمنه عالی و دکتر حمیده خادمی خبر داد و نوشت: »خبر اخراج 
دو تن از محبوب ترین و باشرافت ترین اساتید دانشکده روانشناسی دانشگاه علامه 
طباطبایی، دانشجویان دانشکده را در بهت عظیمی فرو برده است.دکتر آمنه عالی 

و دکتر حمیده خادمی امروز صبح خبر از اخراج خود دادند.«

بازداشت فرد مدعی منتسب به دستگاه قضا 
و سوء استفاده مالی از مراجعین

همچنین مرکز رســانه قوه قضاییه اعلام کرد: در راســتای اجرای فرامین 
رهبــر معظم انقلاب مبنی بر برخورد  با برهم زنندگان امنیت روانی جامعه و 
نیز جلوگیری از فرصت طلبی سودجویانی که با غصب عناوین قضایی موجبات 
بی اعتمادی به دســتگاه قضا را فراهم می کنند، مرکز حفاظت و اطلاعات قوه 
قضاییه شــخصی که با ادعای انتســاب به قوه قضائیه و سایر نهادهای دولتی 
ضمن ارتباط با مخاطبین، اقدام به سوءاستفاده مالی و غیراخلاقی از قربانیان 
می کرد را با استفاده از شگردهای پیچیده اطلاعاتی شناسایی و دستگیر کرد.
متهم مذکور تحت عنوان کارشــناس قضایی دادســتانی کل با انتشار لوح 
تقدیرهایی با جعل امضای مقامات عالی قضایی، لشــکری و کشوری، اعتماد 
قربانیان را جلب کرده و ضمن ارتباط با مخاطبین در بستر اینستاگرام و ارائه 

شماره تماس، اهداف خود را اجرایی می کرد. 
در پی بازداشت این متهم، اسناد و اوراق جعلی نظیر کارت شناسایی ضابط 
دادگســتری، مدرک تحصیلی دکتری حقوق جزا، کیف ممهور به نشان ضابط 
ویژه و کارشناس قضایی دادستانی کل کشور، مهر پزشکی مربوط به متخصص 

بیماری اعصاب و روان و جراح پلاستیک ضبط شد.

برایمهدییراحی
پروندهقضاییتشکیلشد

همچنین در خبر دیگری خبرگزاری میزان وابسته به قوه قضاییه از تشکیل 
پرونــده برای مهدی یراحی خبر داد. خبرگزاری قوه قضاییه اعلام کرد که در 
پی انتشار ترانه ای غیرقانونی از سوی مهدی یراحی -خواننده- پرونده قضایی 

برای او تشکیل شده است.

رویداد

مجلس

دانشگاه

عدلیه

 دفتر آیت الله العظمی عبدالله جوادی آملی با بازنشــر 
مطلبی با عنوان»آموزه زیارت« از سخنان این مرجع تقلید 

شیعیان این گونه آورده است: 
زیارت اربعین با یک بهای ســنگینی به دســت آمده 
اســت؛ در هر زیارتی ائمــه این جمله هایــی که گفتند 
برای ما تابلو و راهنماســت؛ مثلًا در زیارت وارث یا ســایر 
زیارت های مانند این، به ما گفتند شــما که خون دادید ـ 
البته اجرتان با خدای ســبحان است ـ خون شما یک پیام 
حیات بخش تمدنــی دارد و آن پیام حیات بخش تمدّنی 
آن است که شما کشــوری که در آن کشور آرمیدید، آن 
َّتِی فیِهَا دُفنِْتُم«،  را پاک کردید:»طِبْتُــمْ وَ طَابتَِ الأرْضُ ال
این زیارت برای زائر است، نه برای مَزُور، مزور به لقای خدا 
رفت، چه در ســوره مبارکه »بقره«، چه در سوره مبارکه 

ِ مَرْزُوق«. »آل عمران« فرمود: اینها زنده اند؛ »حَی عِنْدَ اللهَّ
ایــن زیارت، تعلیم فرهنگی زائر اســت که زائر بفهمد 
که مزور رفته اســت تا کشور را پاک کند، »طِبْتُمْ وَ طَابتَِ 
َّتِی فیِهَا دُفنِْتُم«؛ کشــوری که شما آرمیدید، این  الأرْضُ ال
کشــور پاک است. حالا اگر در چنین کشوری ما اختلاس 
داشــتیم، معلوم می شود که حق شهید را ادا نکردیم، چه 

رسد به حق سید الشهدا!
باندبازی داشــتیم، معلوم می شــود که ما حق شهید 
 را رعایــت نکردیــم؛ آخر اینهــا فرهنگ ما هســت، ما 
بــرای چه می رویم زیارت؟! »طِبْتُــمْ وَ طَابتَِ الأرْضُ الَّتِی 
فیِهَا دُفنِْتُم«؛ بعد می گوییم: »یا لیَتَنِی کُنْتُ مَعَکُم«، وقتی 
خونی بتواند کشــوری را متمــدّن کند، ای کاش ما هم با 

شما بودیم!

جلال جلالی زاده، فعال سیاســی اصلاح طلــب، درباره 
عملکرد سیاســی دولت رئیسی گفت: به هر صورت مردم و 
کارشناسان در مسائل مختلف باید در مورد کارکرد دولت نظر 
بدهند. متخصصان مســائل اقتصادی، سیاسی و عامه مردم 
دربــاره رفاه و امنیت نظر دهند که آیا بعد از روی کار آمدن 
دولت رئیسی اتفاق مثبتی رخ داده است یا خیر و دولت چه 
اقداماتی برای حل مشکلات مردم انجام داده است. دولت از 
نظر اقتصادی کاملا ناموفق بوده و نتوانسته اقدامی برای بهبود 
وضعیت اقتصادی انجام دهد. از نظر سیاسی مشخص است 
که ما امروز با فرار مغزها مواجه هستیم و قطعا امروز وضعیت 
به گونه ای شده است که هر خانواده قصد مهاجرت دارد. این 
وضعیت ناشی از عدم امنیت اقتصادی و اجتماعی است. وی 
ادامه داد: ابراهیم رئیسی در قامت یک رئیس جمهور کامل 

نبود و اطرافیان او نیز آدم های قدرتمندی نیستند و توانایی 
کمک به رئیسی را ندارند. ضعف مجلس نیز دست به دست 
این عوامل داده و موجب مشــکلات فعلی، برای مردم شده 
است. فضای فعلی کشور برای مردم مطلوب نیست و دولت 
نتوانسته فضایی ایجاد کند که نارضایتی ها به رضایت تبدیل 
شوند. جلالی زاده گفت: وقتی که دولت رئیسی را با دولت های 
پیش از خود مقایســه کنیم حتی از نظر ســواد و معلومات 
نشــان می دهد که دچار افت شده ایم. وقتی کابینه رئیسی 
و خاتمی را مقایســه کنیم از نظر تسلط و امور وزارتخانه ها 
قابل مقایسه نیستند. از نظر پذیرش عمومی نیز رئیسی قابل 
مقایسه با روسای جمهور قبلی نیست. دولت رئیسی خیلی به 
مردم وعده داد اما کاری نتوانست انجام بدهد، اعتراضاتی هم 

که در کشور انجام گرفت نشان از ناتوانی دولت بود.

آیتاللهالعظمیجوادیآملی:

بااختلاسوباندبازیحقشهیدادانمیشود
فعالسیاسیاصلاحطلب:

کابینهرئیسیوخاتمیازنظرتسلطبردولتقابلمقایسهنیستند


